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POTOPUL LUI NOE – PRIMUL FILM SONOR 

PROIECTAT LA BRAȘOV 
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NOAH'S ARK – THE FIRST SOUNDTRACK DESIGNED IN BRASOV  

 
ABSTRACT 

 This study presents several aspects regarding the introduction of movies with 

sound in Brasov, through programs and articles published in local press as well as 

documents and Astra society reports. The first movie with sound projected in Brasov 

was Noah's Ark, in February 1930, at Astra cinema. In April 1930, the following 

month, the competitor cinema Modern begun to present movies with sound, the first 

one being Rio Rita. In the first year the income provided by movies with sound didn’t 

reach the expectations, but it was higher at Modern cinema due to a superior pro-

jection machine made by Western - Electric, unlike those from cinema Astra – made 

by Biophone. 
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 În acest an, în luna octombrie, s-au împlinit nouăzeci de ani de la 

premiera filmului  sonor Cântăreţul de jazz, cu actorul Al. Johnson în rolul 

principal2. Puţini şi-au dat seama în anul 1927 că era începutul unei noi ere, 

chiar cei care lucrau în domeniu, mari actori și regizori, își exprimau convin-

gerea că filmul sonor însemna distrugerea artei cinematografice3, iar în anul 

1930, la Congresul cinematografiştilor de la Bruxelles, se considera că ”este 

necesar a se produce un număr suficient de mare de filme mute, altfel 80% din 

sălile de cinema din Europa se vor închide”4.  

 Trecerea de la filmul mut la cel sonor era o evoluţie firească și o 

”necesitate estetică”5, totuşi pentru cei implicaţi în industria filmului riscurile 

erau mari, trebuiau luate decizii rapide şi inspirate deoarece producerea fil-

melor sonore costa mult, iar cinematografele aveau nevoie de tehnică adecvată 

redării sunetului.   

                                                           
1 Muzeograf, Muzeul Județean de Istorie Brașov; e-mail: voicavoica97@yahoo.com. 
2 https://en.wikipedia.org/wiki/The_Jazz_Singer (accesat: 10.08.2017). 
3 https://ro.wikipedia.org/wiki/Film_sonor (accesat: 10.08.2017). 
4 Informaţie prezentată braşovenilor în articolul Congresul cinematografiştilor de la 

Bruxelles, în ”Gazeta Transilvaniei”, nr. 67, 2 iulie 1930. 
5 Cf. Georges Sadoul, https://ro.wikipedia.org/wiki/Film_sonor (accesat: 10.08.2017). 
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 Casele de filme, proprietarii de cinematografe trebuiau să schimbe 

aparatura de filmare și de proiecţie, ceea ce implica cheltuieli mai mari, chiar 

în timpul marii crize economice (1929-1933). Cei care nu au făcut atunci 

trecerea la filmul sonor – companii de producţie sau săli de cinema –, au dat 

faliment. Calitatea peliculei și a sunetului filmelor sonore nu era mereu din 

cele mai bune, discrepanțele imagine-sunet, sunetele stridente alungau publi-

cul din sălile de cinema. Filmul mut a avut caracter universal, gesturile sau 

mimica nu trebuiau ”traduse”, filmul sonor trebuia însă dublat sau titrat în 

limbile naționale. Proprietarii de cinema știau că vedetele  filmului mut erau 

cunoscute, consacrate şi ”vindeau filmul” mut, însă mulţi actori cunoscuţi nu 

s-au adaptat în filmele sonore; actorii din filmele sonore erau deloc sau puţin 

cunoscuţi, numele lor tipărit pe afişe nu garanta succesul de casă.   

 În privinţa istoriei filmului sonor în România, se ştie că la sfârşitul 

anului 1929 Cântăreţul de jazz rula în Bucureşti la cinematograful Trianon6. 

”Primul film cu sonor şi vorbitor românesc” a fost Ciuleandra (1930)7, iar 

între 1931-1939 în România s-au realizat în jur de 15 filme sonore8. 

 În studiul de faţă ne-am propus să prezentăm câteva aspecte privind 

introducerea filmului sonor în cinematografele din Braşov, utilizând în acest 

scop anunţurile-program şi articolele din presa locală, precum şi documente 

ale cinematografului Astra păstrate la Biblioteca Judeţeană ”George Bariţiu”9 

şi la Serviciul Judeţean Brașov al Arhivelor Naţionale10.   

 Toate sursele indică faptul că prima proiecţie de film sonor la Braşov 

a avut loc în 15 februarie 1930, la cinematograful Astra. Un număr al ziarului 

Gazeta Transilvaniei11 îşi anunţa cititorii astfel: 

  ”Filmul vorbitor la Braşov. Senzaţional! Publicul braşovean are pen-

tru prima oară ocazia să admire minunile artei cinematografice. Filmul vorbi-

tor ”Potopul lui Noe”, care a făcut atâta senzaţie în toate oraşele mari ale lumii, 

                                                           
6 http://www.istoriafilmuluiromanesc.ro/ifr~nceputurile-filmului-sonor~99 (accesat: 

10.08. 2017). 
7 https://www.cinemagia.ro/filme/ciuleandra-27535/ (accesat: 10.08.2017). Filmul a 

fost proiectat şi la Braşov la cinema Astra, în anul 1931 (Gazeta Transilvaniei, nr. 3, 

9 ianuarie1931), şi a beneficiat şi de o cronică în ”Colțul cinematografului”, într-un 

articol semnat de Monny. Ciuleandra a fost primul film sonor în care s-a vorbit româ-

nește și a fost realizat în două versiuni: germană şi română. Filmul a avut şi o carieră 

internaţională, fiind difuzat în Germania şi Statele Unite în 1930 (http://www.istoria 

filmuluiromanesc.ro/ifr~ciuleandra-verklungene-tr-ume-1930~177, accesat: 10.08. 

2017). 
8 http://www.istoriafilmuluiromanesc.ro/ifr~nceputurile-filmului-sonor~99 (accesat: 

10.08. 2017). 
9 Cinematografele Astrei. Acte de valoare, dosarele nr. 1-26. 
10 Fond Cinematograful Astra, dosare 1-8.  
11 Gazeta Transilvaniei, nr. 17, 15 februarie 1930. 
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va rula de astăzi la cinematograful ”Astra”-Apollo orele 5 p.m. Prilejul nu 

trebueşte p[i]erdut. Cât mai mult public să meargă să petreacă câteva ore, 

adevărat sublime”.  

 Acelaşi ziar adăuga anunţul:  

  ”În toată lumea şi mai cu seamă în capitalele mari ale lumii, New 

York, Londra, Bucureşti, Budapesta, Berlin, Madrid, Moscova şi la Braşov, 

nu se mai vorbeşte de altceva decât de acest mare film. Acest film este proiec-

tat şi admirat de milioane de oameni în lumea toată.  Rulează cu începere de 

această sâmbătă. Casa de bilete deschisă ziua toată de la orele 9-1 şi 3-10 

seara. În rolul principal Corine Grifelk şi Várkonyi Mihaly”12. 

 Este posibil ca autorul anunţului din Gazetă să fi confundat actorii13, 

deoarece din ziarul Kronstadter Zeitung aflăm că în rolurile principale jucau 

alţi actori decât cei anuntaţi de Gazetă, respectiv Dolores Costello şi Georg 

O’Brien14. Într-adevăr, ultimii actori menționați au jucat într-un film cu tema 

potopului, regizat de Michael Curtiz15. Produs în anul 1928, filmul Noah's Ark 

a fost reprezentativ pentru perioada de tranziţie între filmul mut şi cel sonor16.  

Detalii despre ce a presupus investiţia şi încasările aduse de primele opt filme 

sonore rulate în cinema Astra între 15 februarie şi 30 aprilie (Potopul lui Noe, 

Umbrele albe17, Malec18, Regina neîncoronată19, Atlantic20, Timpul liliacului, 

Noaptea e a noastră21, Troica22), găsim în documentele Astrei23.  

 Astfel, dintr-un document din 3 mai 193024 aflăm că pentru a se adapta 

la proiectarea filmelor sonore, conducerea cinematografului a cumpărat apa-

ratul ”vorbitor” Biophone, ”sub formula că după zece filme rulate va fi amor-

tizat”, dar în realitate după opt filme rulate a fost amortizată doar jumătate din 

                                                           
12 Ibidem.  
13 Aceeaşi eroare apare şi în ziarul Carpaţii, nr. 518, 16 februarie 1930.  
14 Varianta corectă apare şi în ziarul Brassoi Lapok, nr. 38, 16 februarie 1930. Din 

ziarul de limbă maghiară aflăm că în distribuirea filmului erau împlicate firmele 

Concordia-film din Braşov şi Emericus din Oradea.  
15 https://en.wikipedia.org/wiki/Noah%27s_Ark_(1928_film) (accesat: 10.08.2017). 
16 Ibidem. 
17 Gazeta Transilvaniei, nr. 26, 7 martie 1930. 
18 Ibidem, nr. 33, 23 martie 1930. 
19 Ibidem, nr. 34, 27 martie 1930. 
20 Kronstadter Zeitung, nr. 79, 6 aprilie 1930. 
21 Gazeta Transilvaniei, nr. 43, 20 aprilie 1930. 
22 Ibidem, nr. 44, 27 aprilie 1930. 
23 Serviciul Județean Brașov al Arhivelor Naționale (în continuare, SJBvAN), Fond 

Cinematograful Astra, dosar nr. 5. Documentul se referă la perioada februarie-aprilie 

1930 şi poartă data de 3 mai 1930; dactilografiat, nesemnat (alcătuit probabil de 

administrator delegat, casier, contabil). 
24 Ibidem. 
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sumă – 580.000 lei25. Filmul Potopul lui Noe a beneficiat de o ”reclamă spe-

cială care a costat şi ea destul de mult”, însă nu se precizează suma sau în ce 

a constat26. Ştim că filmul a rulat opt zile, între 15-22 februarie 193027. Din 

raport reiese că acest film a fost primul film sonor care a rulat la Braşov şi 

”prin aceasta s-a exploatat în mare parte curiozitatea publicului”28.  

 Din rapoarte reiese clar că deşi cei de la Astra au fost primii care au 

proiectat filme sonore, încasările lor au fost mai mici decât cele ale con-

curenţei (cinema Modern), mai scăzute și în comparație cu propriile încasări 

din perioada filmelor mute. 

 Comparația s-a făcut pentru 52 zile de rulare a filmelor sonore din 

anul 1930 și acelaşi interval de timp pentru anul 1929 când au rulat filme mute. 

Cifrele sunt grăitoare: ”În anul 1929 în 52 de zile de reprezentare cu filme 

mute s-au câștigat 219.060 lei. În anul curent tot în 52 zile de reprezentare în 

aceeași epocă, însă cu filme sonore, după cum am arătat mai sus s-au câștigat 

24.811 lei29”.  

 Într-adevăr, cinematograful Modern a ales pentru redarea filmelor 

sonore un aparat mai scump şi mai bun, Western-Electric30. Ei au cheltuit 3 

milioane de lei pe aparat şi au proiectat prima dată un film sonor în ziua de 20 

aprilie 193031. Filmul Rio-Rita, o comedie cu actorii Bebe Daniels şi John 

Boels în rolurile principale, a fost unul din cele mai bune zece filme ale anului 

1929, cel mai mare succes de box-office până în 193332. 

 Deşi cinema Astra a fost primul care a introdus filmul sonor, cinema 

Modern a avut câştiguri superioare33. Probabil nu doar aparatura a făcut dife-

renţa, din rapoarte se întrevăd şi erori de organizare. Cei de la Astra aveau pe 

stoc un număr mare de filme mute pe care nu au mai reuşit să le ruleze, ele 

                                                           
25 Ibidem; vezi şi Raport de activitate pe anul 1930 al Consiliului de administraţie al 

Cinematografului ”Astra” Braşov (în ”Gazeta Transilvaniei”, nr. 66/1931), ca și Ra-

port General asupra activităţii Despărţământului central judeţean ”Astra” Braşov, 

pe anul 1930-1931, citit în adunarea generală din 5 Aprilie 1931 (în ”Gazeta Transil-

vaniei”, nr. 67, iunie 1931). Detalii de preţ din ultimul raport: aparatul propriu-zis 

553.061 lei, instalaţii şi întreţinere 122.020 lei, 675.081 lei totalul.  
26 Vezi nota 22. 
27 SJBvAN, fd. cit., dosar nr. 5. Filmul Potopul lui Noe, a fost ”angajat 50% ameta cu 

Cinema Modern”. 
28 Ibidem. 
29 Ibidem. 
30 Preţul este inclus într-o reclamă de ziar (Kronstadter Zeitung, nr. 81, 9 aprilie 1930).  
31 Reclama filmului în Kronstadter Zeitung, nr. 86, 14 aprilie 1930. Era, conform 

anunţului, ”monopol Ero-film Braşov”. 
32 https://en.wikipedia.org/wiki/Rio_Rita_(1929_film) (accesat: 10.08.2017). 
33 SJBvAN, fd. cit., dosar nr. 4. Planul de reorganizare a cinematografului Astra era 

adresat Onoratului Consiliu al Cinematografului ”Astra” de Alexandru Băcilă, admi-

nistrator cinema. 
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fiind stornate plătind despăgubiri mari. Au fost și alte cauze obiective sau 

subiective: filmele sonore erau cumpărate uneori chiar înainte să fie produse, 

neputând fi vizionate; actorii din filmele sonore deloc sau mai puţin cunoscuţi; 

încasările din vânzarea biletelor nu puteau creşte, nu puteau mări preţurile 

direct proporţional cu costul de producţie pentru filmul sonor din cauza crizei 

economice; s-au încheiat contracte de tip ”trust” cu casele de filme care 

cuprindeau doar obligaţii pentru cinematograf; nu se ţinea cont de încasările 

reale din sălile de cinema; exista o plată a ”locaţiunii” la filmele sonore, pro-

centul fiind de 40 sau 50% şi se aplica şi în zilele de lucru (spre deosebire de 

filmele mute - 20-25%); în privinţa filmului sonor publicul a fost curios la 

început, apoi a devenit critic34.  

 Pentru a evita falimentul, cei de la Astra au adoptat diferite măsuri: 

evidența mai strictă a filmelor angajate, reducerea cheltuielilor cu reclama și 

cu personalul35, și schimbarea instalaţiei de redare a filmelor sonore. Pro-

puneri de cumpărare de aparatură a făcut Al. Băcilă, care avea în vedere 

achiziţionarea unor aparate ca Eineman Imperator-1928, Saxonica-1928 sau 

AEG-192836. Totuşi, în cele din urmă s-a optat pentru un alt tip de aparat, 

Klang-Tobis, al cărui contract de vânzare s-a păstrat37. Redăm mai jos extrase 

din acest contract: ”(...) o instalație completă pentru redarea filmelor mute, fil-

melor sonore cu muzica imprimată pe disc, filme sonore cu muzica imprimată 

pe film/Lichton precum și pentru redarea plăcilor de gramofon obișnuite. 

Instalația cuprinde ca părți principale: două fotocelule, două amplificatoare 

fotocelule, un amplificator preliminar, un amplificator de putință, două turen-

tablouri, două doze electromagnetice, un difuzor mare electromagnetic cu 

membrana fălțuită, specială pentru reproducerea specială a sunetelor mijlocii 

și înalte, două difuzoare electrodinamice cu membrană ”conică, care reproduc 

                                                           
34 Raport al Astrei publicat în Gazeta Transilvaniei, nr. 64, 25 iunie1930; articolul 

Arta mută, arta sonoră, în ”Gazeta Transilvaniei”, nr. 1, 1932. 
35 SJBvAN, fd. cit., dosar nr. 5. 
36 Vezi nota 32.  
37 Biblioteca Județeană ”George Barițiu”, fd. cit., dosar nr. 20. Contractul are număr 

de intrare la ASTRA 201/1930, s-a încheiat la notarul public Nicolae Ioaneș din 

Brașov. Semnatari au fost Nicolae Căliman-președintele Despărțământul central jude-

țean ”Astra” Brașov și inginer Iosif Langenecker, reprezentantul Klangfilm. S-a 

semnat în 17 noiembrie 1930. Părţile din contract sunt: Firma Societatea anonimă 

română Siemens-Schukert, biroul tehnic, secția curenților slabi, Timișoara, ca repre-

zentantă generală pentru România a firmei G.m.b.H. Klangfilm și Asociațiunea 

”Astra”, Despărțământul central județean Brașov. Alte clauze din contract priveau 

dreptul Astrei de a constitui gaj asupra instalației, de a face proiecții în afara orașului, 

înstrăinare, termenul de montare, revizia anuală, reparațiile, înlocuirea pieselor defec-

te, condițiile de plată, modul de remediere a diferendelor. Existau garanții reciproce 

de montare/exploatare a instalației.  
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în mod avantajat sunete profunde mici¸instalaţia urma să fie montată pe cele 

proiectoare aflate în sala ”ASTRA, două Ernemam. Prețul instalației, mon-

tarea, costau un milion șaptesute treisprezecemii de lei”38. Ca termen de refe-

rință în privința sonorității și clarității, instalația de la Brașov trebuia ”să fie 

cel puțin la înălțimea instalațiunilor de la cinema Corso din București și Thalia 

din Sibiu”39. 

 Aparatul Klang-Tobis propus spre achiziţionare de Consiliul de 

Administraţie a fost aprobat de Comitetul Despărţământului “Astra” la 5 

noiembrie 1930 şi a fost recepţionat în 17 februarie 193140. Deşi investiţia a 

fost semnificativă, la niciunul din filmele ”angajate” în anul 1931 nu au ieşit 

garanţiile minimale (cu excepţia filmului Nimic nou pe frontul de vest)41, 

totuşi cinematograful Astra s-a menţinut pe piaţă. 

 Remarcăm faptul că în anul 1930, în ciuda dificultăţilor financiare, 

ambele cinematografe braşovene, Astra şi Modern, au făcut pasul spre 

proiecţia filmelor sonore.  

 

   

 

 

 

 

 

                                                           
38 Ibidem.  
39 Ibidem.  
40 Ibidem. 
41 SJBvAN, fd. cit., dosar nr. 5.  
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